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برای نخستین بار از هفتم مهرماه؛
زنان آتش نشان در عملیات 

شرکت می کنند
برای نخســتین بار ۱۶آتش نشان زن در شهرداری 
تهران از 7مهر فعالیت خود را آغاز می کنند. پرویز 
سروری، نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران در 
خصوص جذب آتش نشان زن در شهرداری تهران 
گفت: آتش نشــان زن با توجه بــه پیچیدگی های 
شــهری که وجــود دارد در بســیاری از حوزه ها 

نیازمند می توانند حضوری فعال داشته باشند.
وی ادامه داد: بانوان نشان دادند هر جا که به آن ها 
اعتماد شــده و امکان فعالیت به آن ها داده شــده 
اســت مســئولیت های خود را خیلی جدی انجام 
داده و موفق شــدند. در برخی مواقع در حوادث با 
صحنه های دل خراشــی روبه رو هستیم؛ طبیعتاً در 

بسیاری از حوادث بانوان می تواند راهگشا باشند.
عضو شورای شهر تهران به فارس گفت: با همکاری 
ســازمان آتش نشــانی شــهرداری تهران تعدادی 
آتش نشــان خانم جذب شــهرداری شــدند و در 

حوادث می توانند حضورداشته باشند. 
البته در برخی از جاها کــه حضور آقایان مغایر با 
شئون اسلامی است طبیعتاً حضور بانوان می تواند 
گره گشا باشد و امیدواریم بانوان در این عرصه هم 

خوش بدرخشند و کارنامه خوبی داشته باشند.
7مهر روز آتش نشــان اســت و شــهرداری تهران 
برنامه های مختلفی برای این روز دارد. قرار اســت 
هم زمان با روز آتش نشان بانوان در عملیات حضور 
یابنــد و این اقدام برای اولین بار در شــهر تهران 
صورت می گیــرد. البته قبلًا آتش نشــان داوطلب 
زن وجود داشــتند اما این بار این آتش نشانان زن 
جذب شــهرداری شده و قرار است که در عملیات 

حضورداشته باشند.
محمدی، رئیس ســازمان آتش نشــانی شهرداری 
تهران نیز دراین باره گفت: آتش نشــان زن مراحل 
کاری خــود را طی می کند؛ فعلًا در قســمت طی 
مراحل درمانی هستند؛ و بعدازآن هم تحقیقات و 
گزینش انجام شده و به محض اینکه جواب گزینش 

بیاید کار آغاز می شود.
وی با بیان اینکه ۱۶آتش نشــان زن برای اولین بار 
جذب شهرداری تهران شــده اند، گفت: این را هم 
بگویم که تحقیقات محلی این افراد دو تا ســه روز 

بیشتر طول نمی کشد.
به گفته رئیس ســازمان آتش نشــانی شــهرداری 
تهران در روز آتش نشــان قرار است که آتش نشان 
زن فعالیــت خــود را آغاز کنند و رنج ســنی این 
افراد بین ۲۳ تا ۳۰ســال است و تحصیلات آن ها 
عمدتاً دیپلم و لیســانس اســت. آتش نشانی جزو 
مشاغل سخت و زیان آور است و بیمه آتش نشانان 
شــهرداری با بیمه  تأمین اجتماعی متفاوت است. 
در بیمه تأمین اجتماعی ۱۰ســال سنوات ارفاقی 
برای آتش نشــانان در نظر گرفته شده اما در بیمه 
شــهرداری تهران این سنوات پنج سال است البته 
مدیران شــهری در حال پیگیری برای رفع مشکل 
بیمه و معیشت آتش نشانان هستند و در این زمینه 
هم نامه نگاری ها با شــورای عالی استان ها صورت 
گرفته است. فقط قانون می تواند این همسان سازی 
را انجام دهد و باید این کار توســط مجلس انجام 
شود. بر اســاس مصوبه ۱۳۸ قانون، آتش نشانان با 
پنج سال سنوات ارفاقی می توانند بازنشسته شوند، 
مدیریت شهری هم تلاش می کند که این مدت را 
به ۱۰ســال برساند. لایحه ای به مجلس رفته و در 

نوبت بررسی است.
جلال بهرامی، معاون شــهردار تهــران دراین باره 
گفت: آتش نشــانان جایگاه ویــژه ای بین مردم و 
مســئولان و به ویژه مسئولان شــهری دارند. ما از 
همان ابتدا که وارد مدیریت شــهری شــدیم و از 
همــان روزهای اول کــه به عنــوان هیئت مدیره 
آتش نشــانی انتخاب شــدم مطالبات این افراد را 

پیگیری کردیم.
این مقام مســئول ادامــه داد: در ارتباط با بحث 
مسکن نیز که مطالبه بازنشستگان بود ما در بودجه 
۱4۰۱ اعتبار خوبی را دیده ایم به طوری که از ۲5۰ 
میلیــارد تومــان بودجه آتش نشــانی؛ 5۰میلیارد 
تومان در حوزه مسکن و معیشت لحاظ شده است.

بابایــی، رئیس کمیتــه ایمنی و بحران شــورای 
اسلامی شهر تهران هم گفت: برای بهبود وضعیت 
معیشت آتش نشــانان، تلاش می کنیم. بزرگ ترین 
ســرمایه یک ســازمان نیروی انســانی است، اگر 
این ســرمایه مغفول واقع شود، ســازمان به نقطه 
نمی رسد.وی در خصوص جان فشانی های  مطلوب 
آتش نشانان شــهر تهران اظهار داشــت: در هیچ 
کجای دنیا آتش نشــان برای حفظ جان کودکی، 
ماســک خود را بــه او اهــدا نمی کننــد. ایثار و 
ازخودگذشــتگی که در این سازمان و این حوزه از 
شهرداری است؛ مثال زدنی است.درصورتی که پست 
ســازمانی نیروهای آتش نشــانی ارتقا یابد حقوق 
و مزایای آن ها بیشتر می شــود. مهدی پیرهادی، 
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شورای اسلامی شهر تهران دراین باره گفت: 
موضوع رفاه همکاران آتش نشان باید تقویت شود. 
اگر پست سازمانی آتش نشانان ارتقاء پیدا کند در 

افزایش حقوق آنان مؤثر خواهد بود.

گزارش

 افزایش فوتی های کرونایی
 در این 4 استان

تعداد بیماران ســرپایی کرونایی در کشــور کاهش 
یافته است، اما در هفته گذشته تعداد افراد فوت شده 
با تســت مثبت کرونا، در چهار استان کشور افزایش 
پیداکرده است.تعداد شهرهای با وضعیت قرمز به ۸ 
شهر و تعداد شــهرهای با وضعیت نارنجی به ۱۱۶ 
شــهر کاهش یافته است؛ همچنین تعداد شهرهای 
با وضعیت زرد به ۳۰۲ و تعداد شهرهای با وضعیت 
آبی به ۲۲شــهر رسیده اســت.روند هفتگی موارد 
بستری کووید ۱۹ نیز کاهشی بوده است و از ۶۱۰4 
نفر در هفته آخر مرداد بــه ۳5۳7نفر در هفته اول 
شهریورماه رسیده است.تعداد موارد بستری در هفته 
گذشــته نسبت به هفته آخر مردادماه در ۳۰ استان  
کشور کاهش یافته و در یک استان )گلستان( تقریباً 
ثابت بوده است. موارد فوتی در هفته اول شهریورماه 
نیز روند کاهشی داشــته و از ۳4۰ نفر به ۳۲7 نفر 
رسیده اســت. در هفته اخیر در چهار استان کشور 
شامل تهران، لرستان، هرمزگان و زنجان موارد فوتی 
ناشی از کرونا افزایش پیدا کرده است.همچنین بنابر 
اعلام روز گذشته مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشــت با فوت ۲۹ بیمار مبتلا به کرونا در 
شبانه روز منهی به سه شنبه، شمار جان باختگان این 

بیماری در کشور به ۱44 هزار و 4۸ نفر رسید.

 افزایش 22درصدی قیمت 
کتب  درسی

ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی اعلام کرد 
از حــدود ۱5 میلیــون و ۹۰۰ هــزار نفر جمعیت 
دانش آموزی کشور، ۱4میلیون و 7۰۰ هزار دانش آموز 
کتاب هــای درســی خــود را برای ســال تحصیلی 
۱4۰۲-۱4۰۱ ثبت ســفارش کرده اند.جامعه آماری 
دانش آموزی سال تحصیلی ۱4۰۲-۱4۰۱ در حدود 
۱5 میلیــون و ۹۰۰ هزار نفر اســت که تاکنون بالغ 
بر ۱4 میلیون و 7۰۰ هزار دانش آموز ثبت ســفارش 
کتاب های درسی را انجام داده اند و یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار دانش آموز هنوز کتاب های خود را ثبت سفارش 
نکرده اند که انتظار می رود خانواده ها، اولیاء و مدیران 
مدارس نسبت به تکمیل این فرایند اقدامات لازم را 
انجام دهند.بر اساس تمهیدات صورت گرفته عملیات 
توزیع کتاب های ثبت ســفارش شده ۱4 میلیون و 
7۰۰هزار دانش آموز شروع شــده و از ۱۰ شهریورماه 
از مناطق به مدارس صورت گرفته و مدارس با توجه 
به زمان بندی هایی که برای تحویل کتاب مشــخص 
کرده اند، نســبت به تحویل کتاب به دانش آموزان تا 
۳۱ شــهریورماه اقدام خواهند کرد.سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشــی تمام تلاش خود را مصروف 
داشــته تا قیمت کتاب ها کمترین میزان افزایش را 
نسبت به سال قبل داشته باشد و لذا بر همین اساس 
افزایش قیمت کتاب ها نســبت به پارسال به صورت 

میانگین ۲۲ درصد بوده است.

 قیمت واکسن آنفلوانزای
 تولید داخل

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو 
از توزیع واکسن ایرانی آنفلوانزا در داروخانه ها خبر داد 
و گفت: قیمت این واکسن برای مصرف کننده، ۲۱۳ 
هزار تومان تعیین شده اســت.دکتر حسین شمالی 
درباره وضعیت توزیع واکسن آنفلوانزا با توجه به در 
پیش بودن فصل سرما، گفت: به طورمعمول مصرف 
ســالانه کشــور بین دو میلیون تا ۲ میلیون و 5۰۰ 
هزار واکسن آنفلوانزا در نظر گرفته می شود. امسال 
نیز از ۲.5 میلیون، حــدود یک میلیون و 5۰۰ هزار 
واکسن خارجی و وارداتی است و حدود یک میلیون 
در نیز واکســن آنفلوانزا از محل تولید داخلی تأمین 
می شــود.وی با بیان اینکه واکسن آنفلوآنزای تولید 
داخلی تأمین شــده و از روز شــنبه ۱۲ شهریورماه 
۱4۰۱، در داروخانه ها توزیع شــده است، افزود: فعلًا 
5۰۰ هزار در واکســن آنفلوانزای تولید داخلی به ما 
تحویل داده شــده و در داروخانه ها توزیع شده است. 
درعین حال قرار اســت ۳۰۰ هزار واکسن آنفلوانزای 
تولیــد داخلــی نیز بــه معاونت بهداشــتی وزارت 
بهداشت تحویل داده شــود و ۲۰۰ هزار در واکسن 
آنفلوانزای تولید داخلی دیگر هم قرار است در آینده 
به ســازمان غذا و دارو جهــت توزیع در داروخانه ها 
تحویــل دهنــد؛ بنابراین مجموعــاً یک میلیون در 
واکسن آنفلوانزا از محل تولید داخلی تأمین می شود.

شمالی درباره قیمت واکسن آنفلوانزای تولید داخلی 
برای مصرف کنندگان، گفت: قیمت پخش واکســن 
آنفلوانزای تولید داخلی حدود ۲۱۰ هزار تومان است 
و قیمت این واکســن برای مصرف کننده، ۲۱۳ هزار 

تومان تعیین شده است.

سرو گوشت گراز در تهران واقعیت 
دارد؟

معــاون محیط زیســت طبیعــی و تنوع زیســتی 
سازمان حفاظت محیط زیســت گفت: سرو گوشت 
گراز به صورت وســیع در رســتوران ها شایعه است.

حسن اکبری اظهار داشــت: گاهی اوقات به صورت 
انگشت شــمار در رســتوران ها تخلفاتــی از قبیــل 
خریدوفروش گوشــت حیوانات حیات وحش صورت 
می گیــرد و نمی توان آن را انکار کــرد، اما بعضی از 
این اخبار مانند سرو گوشت گراز به صورت وسیع در 
رستوران ها شایعه است.معاون محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
اما بازهم اگر شــخصی در مورد سرو یا خرید فروش 
گوشت حیوانات نامتعارف مانند گوشت گراز یا ... در 
رستوران ها یا هر جای دیگری اطلاعاتی دارد با شماره 
۱54۰ تماس بگیرد و سازمان حفاظت محیط زیست 

بلافاصله با متخلفین برخورد خواهد کرد.

خبر

همدلی| خبر کوتاه بــود و تکان دهنده؛ دریاچه 
ارومیه دومین دریاچه بزرگ کشور بعد از ۱۳هزار 
سال بالاخره خشک شد. طبق گزارش ها اتصال 
جزایر به خشکی براثر خشک شدن این دریاچه 
موجب ورود پلنگ و شغال به جزایر شده است. 
در روزهای اخیر بسیاری از کاربران به این مسئله 
واکنش نشــان داده اند. مضمون انتقادات آن ها 
نیز ســوءمدیریت را نشانه گرفته است. شمارش 
معکوس برای خشــکی کامل دریاچــه ارومیه 
آغازشده و در صورت عدم تأمین حق آبه موردنیاز 
دریاچه با توجه به تأخیر در بارش های پاییزی و 
تبخیر بالا، دریاچه به صورت کامل خشک خواهد 
شــد. این مسئله در روزهای اخیر با واکنش های 
زیادی همراه بوده است. در شبکه های اجتماعی 
کاربران با انتشــار تصویری از دریاچه ارومیه که 
در نزدیکی دو دریاچه در ترکیه و ارمنستان قرار 
دارد، گفته اند که این سه دریاچه ازنظر اقلیمی با 
هم تفاوت زیادی ندارند و به همین دلیل خشکی 
دریاچه ارومیه می تواند نتیجه مدیریت غلط باشد.

یکی از کاربران دراین باره نوشت: ما آخرین نسلی 
هســتیم که یوزپلنگ ایرانی و دریاچه ارومیه را 
دیده ایم. یکی دیگر از کاربران هم گفت: نگویید 
دریاچــه ارومیه بگویید بیابان ارومیه! یکی دیگر 
از کاربران هم با انتقــاد از کم توجهی به آمایش 
سرزمینی نوشت: حالا بازهم سیب را جای انگور 
بکارید و فولاد و کاشــی را در کویر تولید کنید. 
همچنین یک کاربر دیگر هم با اشاره به سرنوشت 
غم انگیز تالاب ها و رودخانه های کشــور نوشت: 

دریاچه ارومیه هم در کنار زاینده رود رفت.
 عدم باور و همراهی دستگاه های حاکمیتی

هم زمان با واکنش های جامعه، کارشناسان نیز که 
همواره نسبت به این مسئله در سال های گذشته 
هشدار داده بودند ضمن ابراز تأسف نسبت به این 
موضوع، راهکار حل مشــکلات زیست محیطی 
را اجمــاع و مدیریــت همگون عنــوان کردند. 
البته برخی نیز معتقدند کار از کار گذشــته و با 

دست فرمان فعلی شرایط تغییری نخواهد کرد.
علیرضا شریعت، مسئول ســابق دفتر نظارت و 
پایش ســتاد احیای دریاچه ارومیــه دراین باره 
به پیش بینی مرحوم پرفســور پرویز کَردُوانی - 
جغرافی دان و پدر کویرشناســی ایــران- درباره 
عدم احیای دریاچه ارومیه اشــاره و اظهار کرد: 
او معتقد بود که دریاچه ارومیه احیا نخواهد شد 
چراکه ازنظر مهندسی قابل انجام نیست و برای 
جلوگیری از تبعات خشــک شدن دریاچه مانند 
خیزش گردوغبار نمک بایــد روی کل دریاچه 
یک لایه خاک ریخت. در همان مقطع بنده معتقد 
بودم که سخنان پرفســور کردوانی در خصوص 
عدم احیای دریاچه ارومیه کاملاً بجاست ولی از 

یک منظر دیگر.
شریعت ادامه داد: آنچه او به عنوان مسائل تکنیکال 
و مهندسی به عنوان چالش احیای دریاچه ارومیه 
مطرح می کرد، به نظر من می توانست به گونه ای 
دیگری بیان شــود چراکه چالــش اصلی عدم 
احیای دریاچه ارومیه عوامل غیر مهندسی و غیر 
تکنیکال هستند و عامل اصلی آن به طورقطع عدم 
باور، اعتقاد و همراهی همه دستگاه های حاکمیتی 

اعــم از قوای ســه گانه و نهادها و ســازمان های 
مختلــف همچنین تعارض منافع اســت که به 
آن بخشــی نگری و ماموریت محوری بخش های 
مختلف را می توان اضافه کرد. به تعبیری دریاچه 
ارومیه به محلی برای منازعات حزبی و سیاسی و 
استانی تبدیل شد که امیدوارم هر چه سریع تر و با 
تغییر پارادایم و در یک محیط کاملاً غیراحساسی 

و ملی به داد این دریاچه زیبا و حیاتی برسیم.
همچنین مسعود تجریشی، معاون سابق سازمان 
محیط زیست دراین باره گفت: اگر دریاچه ارومیه 
خشک شود نمک آن به حلق مردم وارد می شود، 
منابع طبیعی را از بین می برد، گردش حشرات از 
بین خواهد رفت، بعد از مدتی به جایی می رسیم 
که اراضی کشــاورزی و تمدن از بین می رود. اگر 
آب جدید وارد دریاچه نشود نمک سفت می شود، 
یا آب جدید وارد شود ممکن است نمک را حل 
نکنــد و به پلایا تبدیل شــود، طوری که با یک 

تبخیر کل دریاچه از دست برود.
عیسی کلانتری، ریس سابق سازمان محیط زیست 
نیز ضمن هشدار نسبت به این مسئله گفت: بدون 
احیای دریاچه ارومیه هیچ حکومتی در ایران دوام 

نمی آورد.
 چشم انتظاری برای باران

مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیست روز گذشته در پاسخ به این 
سوال که آیا دریاچه به صورت کامل خشک شده 
است گفت: دریاچه ارومیه به صورت کامل خشک 
نشــده و در صورت عدم تأمین حق آبه موردنیاز 
دریاچه با توجه به تأخیر در بارش های پاییزی و 
تبخیر بالا، دریاچه به صورت کامل خشک خواهد 

شد.
آرزو اشــرفی زاده اظهار کرد: دریاچه ارومیه هنوز 
به صورت کامل خشک نشده اما تقریباً دو قسمت 
شــمالی و جنوبی آن از هم جدا شــده و حدودا 

۱۰۰۰کیلومتر مربع از دریاچه باقی مانده است.
او با اشــاره به اظهارات وزارت نیرو در راســتای 

تأمین حق آبه دریاچه ارومیه گفت: در دو ســال 
گذشــته باتوجه به اظهارات وزارت نیرو باید هر 
سال حدود ۱.۱میلیارد مترمکعب آب وارد دریاچه 
می شد، درحالی که روند تبخیر بسیار بیشتر از این 
مقدار آب اســت. سازمان حفاظت محیط زیست 
میزان نیاز آب محیط زیستی دریاچه را به وزارت 
نیرو به مقدار ۳.4میلیارد مترمکعب اعلام کرده 
بود که در صورت عدم تحقق این میزان حق آبه 
قاعدتاً باتوجه به تبخیر بالایی که وجود دارد، قطع 

به یقین امیدی به احیای دریاچه نخواهد بود.
اشــرفی زاده در پی تصویر منتشرشده در فضای 
مجازی درباره همســایگی دریاچه ارومیه و وان 
اما با دو سرنوشــت متفاوت اظهار کرد: وضعیت 
دریاچه وان به دو دلیل عمق بیشتر آن و مدیریت 
بهتر منابع آب و کشــاورزی در حوضه نسبت به 
وضعیــت دریاچه ارومیه بهتر اســت. در حوضه 
دریاچه ارومیه به دلیل برداشت های غیرمجاز از 
منابع آبی و توسعه بی رویه اراضی کشاورزی تأمین 

حق آبه های زیست محیطی محقق نمی شود.
 تبعات توفان های نمکی دریاچه ارومیه

ذرات موجود در ریزگردهای نمکی دریاچه ارومیه 
حاوی ترکیبات کلسیم، آهن، آلومینیوم و منیزیم 
هستند. کلسیم موجود در محیط خطر ابتلا به 
ســنگ کلیه، گرفتگی مجاری کلیه و رگ های 
خونی را بالا می برد. آهن موجود در این ریزگردها 
نیز ممکن اســت منجر به ورم و بروز آسیب های 
چشمی شــود و جــذب آن از طریــق تنفــس 

طولانی مدت نیز التهاب ریه را در پی دارد.
تنفــس منیزیم موجــود در ریزگردهــا باعث 
افســردگی، گیجی و ضعف عمومی می شود اما 
درباره آلومینیوم وضع از این هم بدتر است و حتی 
تنفس کوتاه مــدت ذرات حاوی آلومینیوم باعث 
سرفه، تحریک شش و صدمه به دستگاه تنفسی 
می شود. اگرچه خشــکی دریاچه ارومیه طیف 
گســترده ای از بیماری ها یا اختلالات را موجب 
می شود اما مهم ترین و شایع ترین این اختلالات 

متوجه ریه، مری، سیستم عصبی و دستگاه های 
داخلی خواهد شد.

 بی توجهی دولت ها به نشانه های بیماری 
محیط زیست

بخش های مختلف ایران به طور هم زمان گرفتار 
ابرچالش  های زیست محیطی هستند. درحالی که 
بخشــی از کشور غرق در ســیلاب  های ویرانگر 
است، بخشــی دیگر به خاطر گردوخاک قدرت 
نفس کشیان ندارد و بخشی دیگر از خشک سالی 
رنج می  برد. همه این ها نشان دهنده این است که 
سیاستمداران در سال های گذشته به نشانه های 
بیماری محیط زیست ایران بی  توجهی کرده  اند؛ 
درنتیجه امروز بخش های زیادی از کشــور برای 
یک زندگی عادی، غیرقابل ســکونت شده است 
که اغمای دریاچه ارومیه یکی از این نمونه هاست.

 کارشناسان معتقدند تغییر ساختار وزارت نیرو از 
مدیریت آب استانی به مدیریت حوضه های آبریز، 
توســعه متوازن و التزام به آمایش سرزمین - که 
مدت هاست مطرح است و بدان توجه نشده – و 
همچنین تأمین حداکثری حق آبه دریاچه ارومیه 
باید به عنوان یک اصل مهم برای بهبود وضعیت 
دریاچه ارومیه در دستور کار دولت سیزدهم قرار 

گیرد.
 همه ما متهمیم

بدون تردید نقش دولت ها در این وضعیت اسفناک 
غیرقابل انکار است و البته سهم عمده از این فاجعه 
به نام آن ها نوشته می شود، اما بی شک، ما به عنوان 
مردمی که هرروزه شاهد زوال و تخریب بخشی از 
محیط زیست هستیم و جایی در میان دغدغه ها 
و مطالبات ما ندارد، متهمیم. ما که هنوز ماشین 
و حیاط خانه مان را با آب آشامیدنی می شوییم. 
ما کشاورزانی که محصولات آب بر می کاریم. ما 
مهندســان و صنعتگرانی که صنایع آب بر را در 
کویــر و دور از منابع آب مســتقر می کنیم و ما 
پدران و مادرانی که هیچ جایی برای حفاظت از 

محیط زیست در آموزش فرزندانمان نگذاشته ایم.

سهم ناکارآمدی دولت ها، بی تدبیری کشاورزان و سودجویی مهندسان در مرگ دریاچه ارومیه 

همه ما متهمیم

همدلی| هم زمان با تشــدید بحران آب در کشــور به ویژه در 
استان های مرکزی، تحلیل ها نسبت به انتقال آب خلیج فارس 
و دریــای عمان به فلات مرکزی که بــا بحران کم آبی مواجه 
هستند، رنگ جدیدی گرفته و کارشناسان و برخی از مقامات 
مخالف اجرای این پروژه از راز های سربه مهری پرده برداشته اند 
که اجرایی شدن این طرح را با اماواگرهای بیشتری همراه کرده 
اســت.همین دیروز یکی از نمایندگان مجلس این پروژه را به 
مافیاهای بزرگ آب گره زد و نسبت به اجرای آن هشدار داد. 
هاجر چنارانی در گفت وگو با ایسنا گفت: »بنده امروز هشدار 
می دهم که همان طــوری که مافیاهای بزرگ از فولاد مبارکه 
اصفهان بیرون زد، مافیاهای بزرگ آب در پشــت پروژه انتقال 
آب از خلیج فارس و دریای عمان به فلات مرکزی وجود دارد.«

وی همچنین گفت: »دولت باید آگاه باشد که از همین امروز 
مافیاهــای آب در پشــت این پروژه شــکل گرفته و در ظرف 
۱۰سال آینده اگر توجه جدی به این موضوع نشود مافیاهای 
بزرگ تــر و به مراتب بدتر از فولاد مبارکه اصفهان از این پروژه 
نمایان خواهد شد. کســانی که در فساد فولاد مبارکه دست 
داشتند، نصفشــان در پروژه خط انتقال آب از خلیج فارس و 

دریای عمان هستند.«
 حامیان قدرتمند پروژه انتقال آب دریا چه کســانی 

هستند؟
البته این اولین بار نیســت که از مافیای قدرت در این پروژه 
سخن به میان آورده می شود، چند ماه پیش خبرگزاری فارس، 
رســانه نزدیک به دولت در گزارشــی تحت عنوان »حامیان 
قدرتمند پروژه انتقال آب دریا چه کسانی هستند؟« به علاقه 
وصف ناشدنی برخی به اجرای پروژه های انتقال آب پرداخت و 
نوشت: این پروژه ها حامیان قدرتمندی دارند که بدون پاسخ به 
ابهامات طرح شده هرروز از یک طرح شیرین سازی و انتقال آب 
دریا رونمایی می کنند و علاقه وصف ناشدنی نسبت به اجرای 
این پروژه ها از خود نشــان می دهند. البته این مسئله در حد 
حمایت از طرح باقی نمانده و در مواردی به اعمال فشار ختم 
می شود.فشــار قابل توجه حامیان پروژه شیرین سازی و انتقال 
آب دریا در کنار چالش های متعدد دیگر ســبب شده که یک 
احتمال همواره با نام این پروژه ها همراه شود. در این رابطه به 
نظر می رســد، انتفاع احتمالی قابل توجه در قالب اعداد بسیار 

بزرگ مؤلفه های هزینه ای پروژه های شیرین سازی و انتقال آب 
برای افراد خاص، دلیل اصلی پافشاری بر استفاده از این ابزار در 
حل مشکل آبی کشور است. البته همین که از پروژه های انتقال 
آب به عنوان راهکار حل مسئله تنش آبی یاد می شود نیز جای 
تعجب دارد، چراکه عدد آب انتقال یافته در قالب این پروژه ها 
هیچ تناسبی با میزان آب موردنیاز در ۳ بخش شرب، صنعتی و 
کشاورزی مناطق هدف طرح ندارد و با صرف هزینه های معادل 
هزینه یک پروژه شیرین سازی و انتقال آب می توان، راهکارهای 

دیگر به منظور حل این مسئله را در پیش گرفت.«
با توجه به این هشــدارها و همچنین مبالغ کلان اجرای این 
پروژه ها، به نظر می رســد نهادهای نظارتــی و دولتی با دقت 
بسیار بالا باید نسبت به واکاوی مرحله ای این پروژه ها حساس 
باشــند و موارد فسادزا در این روند را شناسایی و حذف کنند 
تا اختلاســی مانند اختلاس ۹۲هزار میلیاردی فولاد مبارکه 

اصفهان از آن بیرون نیاید.
 ایده انتقال آب

ایده انتقال آب از خلیج فــارس به مرکز ایران، پس از انقلاب، 
به زمان ریاست جمهوری هاشمی رفسنجانی بازمی گردد، اما 
نخســتین بار محمود احمدی نژاد در سال ۱۳۹۱ رسماً اعلام 
کرد: »اقدامات مطالعاتی برای طرح انتقال آب از خلیج فارس 
انجام شــده و به نتیجه رســیده کــه این موضــوع در مورد 
استان های کرمان و یزد آغازشــده و برای اصفهان نیز دنبال 
اجرایی شدن آن هستیم.«وی سپس از طرح انتقال آب دریای 
خزر به دشــت کویر و کویر مرکزی ایران خبر داد.در ۱5آبان 
۱۳۹۹ فاز نخست پروژه انتقال آب به منطقه سیرجان استان 
کرمان توسط حسن روحانی، رئیس جمهور وقت افتتاح شد.در 

آن زمان فریدون همتی، استاندار وقت هرمزگان مجموع هزینه 
شــیرین سازی و خط انتقال آب تا ســیرجان را ۱۶۳میلیارد 
ریال عنوان کرد.و ســپس در ۲4اســفند ۱۳۹۹ پروژه طرح 
ملی انتقال آب به فلات مرکزی و  شــرق کشور، توسط حسن 
روحانی، به صورت ویدیو کنفرانس افتتاح شد. در مورد کلیات 
این طرح عنوان شد که این طرح با لوله گذاری به طول سه هزار 
و 7۰۰کیلومتر آب خلیج فارس و دریای عمان را به هفت استان 
شامل هرمزگان، کرمان، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، یزد، 

اصفهان و سیستان و بلوچستان می رساند.
 پروژه انتقال آب توجیه مالی و اقتصادی ندارد

  در تمام این ســال ها که موضوع انتقال آب از خلیج فارس به 
مرکز ایران مطرح شــده اســت، همواره کارشناسان نسبت به 
اجرای آن هشدار داده و گفته اند این گونه پروژه ها نه تنها مشکل 
آب کشــور را حل نمی کند، بلکه جغرافیــای ایران را در یک 
فلاکت و خطر و دست انداز بزرگ می اندازد.آن ها می گویند جدا 
از بحث ممکن یا ناممکن بودن شیرین ســازی آن حجم آب 
و همچنین کمترین توجیه مالــی و اقتصادی برای این اقدام 
بسیار خطرناک، شیرین سازی آب دریا و انتقال آن به مناطق 
مرکزی کشــور تأثیرات مخرب محیط زیستی مختلف، نظیر 
افزایش شوری آب دریا، ورود فلزات سنگین و مواد شیمیایی 
به دریا، تغییر اکوسیستم و از بین بردن زندگی برخی از آبزیان 
و افزایــش آلودگی هوا را به دنبــال دارد.چندی پیش، دکتر 
مهرداد فیلی زاده، دانشیار دانشکده مهندسی شیمی، نفت و گاز 
دانشگاه شیراز در سمینار تخصصی مقابله با بحران آب در مورد 
عدم توجیه مالی این پروژه گفته بود: »هزینه نهایی نمک زدایی 
و انتقال هر مترمکعب آب شیرین به شیراز حداقل ۳۰هزار و 
5۰۰ تومان می شود که ۲۲برابر تعرفه آب شهری است. اگر با 
آن محصولات معمول کشاورزی کشت شود، هزینه آب مصرفی 
بســیار بیش از قیمت محصول است.«محمد درویش، رئیس 
کمیته محیط زیست در یونسکو نیز در این زمینه به خبرگزاری 
مهر گفته است: »روش هایی به مراتب اقتصادی تر و کم هزینه تر 
نســبت به انتقال آب در کشور وجود دارد. فلات مرکزی ایران 
در حالی با کمبود آب و هدر رفتن آب روبه رو است که پدیده ای 
به نام »بازچرخانی آب« در این مناطق محلی از اعراب ندارد. 

هیچ تلاشی برای تصفیه پسماند و فاضلاب اتفاق نمی افتد.«

یک نماینده مجلس هشدار داد؛
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